

## Themenvorschläge für Haus-/ Bachelor-/ Masterarbeiten

### *(Suggested topics for Student works / Bachelor / Master theses)*

- 1) Konjunkturelle Entwicklung Bremens: a. Globalökonomische Trends und ihre Wirkungen auf Bremen/Metropolregion Nordwest/Norddeutschland; b. Coronavirus Pandemie und Nachfrage-/Angebotsschocks

*(Bremen's economic development: a. global economic trends and their effects on Bremen / Northwest metropolitan region / Northern Germany; b. coronavirus pandemic and demand/supply shocks)*

- 2) (Kombinierter Verkehr (Schienengüterverkehr, Binnenschifffahrt, Lkw, See, oder Schienenpersonenverkehr, Nahverkehr: Umweltwirkungen und Entwicklungen; a. Coronavirus Pandemie; b. Nachhaltigkeit, Reduktionsziele und Europäische Kommissionsziele zur Umwandlung der Transportwirtschaft)

*(Combined transport (rail freight transport, inland waterway transport, truck, sea, or rail passenger transport, local transport; a. effects of corona epidemic crisis; b. emission reduction, sustainability and EC transforming agenda)*

- 3) Smart Ports Entwicklung: a. Konzeptvorstellung; Entwicklung von „Urban Ports“: a. Konsequenzen für norddeutsche Hafenstandorte; b. Neuorganisation von Logistikkonzepten; c. Digitalisierung des Handels und Last Mile

*(Smart Ports development: a. concept presentation; Development of "Urban Ports" (near the city center): a. consequences for northern German port locations, b. reorganization of logistic concepts; c. digitization of trade and last mile)*

- 4) (Schlechtes) Standortimage Bremens – Bedeutung weicher Standortfaktoren

*((Bad) Location image of Bremen - importance of soft location factors)*

- 5) Daseinsvorsorge und Stadt-Land Entwicklung in Zeiten steigender Urbanisierung

*(Public services and urban-rural development in times of increasing urbanization: a. New organization of mobility; b. Mobility concepts; c. Digitalization of public services)*

- 6) Regionale Forschungs- und Innovationsstrategien für intelligente Spezialisierung - RIS3): Metropolregionen Kontext und Entwicklung

*(Regional Research and Innovation Strategies for Smart Specialization - RIS3: Context of metropolitan region development)*

- 7) Cross-Innovation Potenziale der Videospieleindustrie: Ansätze für die Einbindung der Videospieleindustrie in die Arbeitspläne der EU

*(Cross-innovation potentials of the Videogame Industry: Approaches for integrating the Videogame Industry into EU Work Plans)*

- 8) Klimaschutz- / Klimafolgen-Anpassungskonzepte von Klein- und Mittelstädten im (nord-)deutschen Raum

a) Inwieweit sind solche Konzepte bereits vorhanden bzw. in Planung? b) Inhaltliche Synopse, enthalten diese etwa Aspekte einer Verwundbarkeits-/Risikoanalyse

*(Climate protection / climate change adaptation concepts of small and medium-sized cities in (northern) Germany: a) To what extent are such concepts already available or in planning? b) Synopsis of content, these include aspects of a vulnerability / risk analysis)*

Bremen, März (March) 2020

**Kontakt (Contact):**

Hamburgisches WeltWirtschaftsInstitut (HWWI)

Dr. Jan Wedemeier

Senior Economist

+49-(0)421-2208-243

E-Mail: [wedemeier@hwwi.org](mailto:wedemeier@hwwi.org)